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10۵8محکومایرانیدرازای
۶۶۵محکومخارجی

در  ســال گذشــته درمجموع یک هزار و ۵۸ 
محکوم شامل ۳۹۳ محکوم ایرانی به کشور وارد 
و ۶۶۵ محکــوم خارجی به کشــور متبوع خود 
بازگردانده شــدند. محمود عباسی، معاون وزیر 
دادگستری و رئیس کمیته اســترداد مجرمان 
و انتقال محکومان با اعلام این خبر گفته اســت: 
»موضــوع مذاکره و تفاهمنامه هــای حقوقی و 
قضائی با سایر کشور ها از  ســال ۱۳۹۲ به وزارت 
دادگستری سپرده شــد و از  ســال ۱۳۹۴ این 
اقدامــات به  طور مشــخص در قانــون حدود و 
اختیارات وزارت دادگســتری جای گرفت.« به 
گزارش انتخاب، وزارت دادگستری در حال حاضر 
با چند کشور ازجمله روسیه، قزاقستان، بلاروس، 
مالزی، کوبا و دو کشــور اروپایی در حال رایزنی 
برای تنظیم موافقتنامه ها و معاهدات حقوقی و 
قضائی است. همچنین حمایت حقوقی و قضائی 
از ایرانیان خارج از کشور نیز در حال پیگیری است 
و موارد بســیاری از وزارت امور خارجه به وزارت 

دادگستری معرفی می شوند. 

 

مسلمانان ســاکن در شــهرها و مناطقی که 
در نیم کره شمالی زمین هســتند، مدت زمان 
بیشتری را بر اساس طلوع و غروب خورشید باید 
روزه داری کنند. مناطق نزدیک به قطب شــمال 
مثل مورمانسک در روسیه بیش از 20 ساعت زمان 

روزه داری دارند. مدت زمان روزه داری مسلمانان 
تهران، پایتخت ایران، نیز حدود 15 و نیم ساعت 
اســت. در این تصویر اینفوگرافیک که توسط 
اعتمادآنلاین تهیه شده، ســاعات روزه داری در 

بعضی از این شهرهای جهان ترسیم شده است.

کدامشهرهایجهانبیشترینزمانروزهداریرادارند؟

گزارش تصویری
روایت های متفاوت از تخریب لانه پرندگان در شيراز

پرندهکشیبودیاصحنهسازی
دیروز تصویری از لانه هــای افتاده بر زمين پرندگان در شــبکه های 
اجتماعــی دست به دســت می شــد و در توضيح آن هم آمــده بود که 
شهرداری شــيراز با هرس بی موقع و دیرهنگام درختان باعث شده که 
لانه  پرنده هــا درحالی که زمان تخم گذاری آنها بــوده، به همراه تخم ها 
پایين بيفتد. از یک طرف، مســئولان اداره کل حفاظت محيط  زیست 
فارس، با انتشار این خبر حرکت شهرداری را ناشی از تعلل و بی توجهی 
به محيط  زیســت اعلام می کردند و از طرف دیگر شــهردار منطقه یک 
شيراز می گفت که هرس درختان با هدف جلوگيری از سقوط آنها بر اثر 
وزش باد باید در طول  سال انجام شــود و ماجرای تخریب لانه پرنده ها 

صحنه سازی بوده است.
در حالی که اداره کل حفاظت محيط  زیســت فارس از پيگرد قانونی 
عوامل تخریب لانه پرندگان در شــيراز گفته است، شهردار منطقه یک 
می گوید که این اقدام، واکنشی به ممانعت ماموران شهرداری از ساخت 
آسانسور اداره کل محيط  زیســت است. با وجود این، مدیر کل حفاظت 
محيط  زیست فارس با بيان این که هيچ اقدام خارج از عرفی از سوی این 
اداره کل صورت نگرفته است، از شهرداری خواست که مسئوليت خود 

را در قبال تخریب غير کارشناسی لانه پرندگان بپذیرد.
یک شاهد عينی که خودش کارشناس اداره کل محيط  زیست استان 
فارس اســت، در این مورد به ایرنا گفت: »حدود ســاعت هشت و نيم 
صبح پنجشنبه مشاهده شــد عده ای که خود را پيمانکار طرف قرارداد 
شهرداری منطقه یک شيراز معرفی می کردند، با استفاده از یک دستگاه 
جرثقيل در خيابان اردیبهشت شيراز مشغول هرس درختان هستند.« 
امير پاشــا ادامه داد: »من به اتفاق چند نفر از همکارانم که کارشــناس 
حيات وحش و محيط  زیســت هســتند با توجه به این که می دانستيم 
در این فصل، ایــن درختان ميزبان لانه پرندگانی اســت که تخم ریزی 
کرده اند، برای منصرف کردن این افراد وارد عمل شــدیم. در این هنگام 
فرمانده یگان حفاظت محيط  زیســت فارس نيــز در محل این رخداد 
حاضر شــد و به این افراد تذکــر داد و جلوی ادامه ایــن کار را گرفت. 
بعد از توقف این کار، لانه هایی که از درخت به پایين ســقوط کرده بود 
توسط کارکنان اداره کل محيط  زیســت فارس جمع آوری و پرونده ای 
نيز تشکيل و مدارک به کارشــناس حقوقی سازمان تحویل شد تا روال 
قضائی این مسأله طی شود. حدود ۷0 لانه پرنده در پی هرس یک اصله 
درخت در این خيابان به پایين ســقوط کرد که در اغلب لانه ها نيز تخم 

پرنده وجود داشت.«
گفته شــده اســت که شــهروندان و دوســتداران طبيعت لانه های 
تخریب شــده در خيابان اردیبهشــت شــيراز را به مکان امن منتقل 
کرده اند. هر چند می توان با اســتفاده از دستگاه، تخم های باقيمانده در 
لانه ها را به جوجه تبدیل کرد، اما رشــد این جوجه هــا نيازمند حضور 

پرندگان والد است.

محیط زیست

شــهروند| جلســه ســاماندهی منطقه گردشگری 
تنگه واشــی این بار با نتیجه ای جدی تمام و قرار شد اگر 
زیرســاخت های تنگه واشی تأمین نشــود، امسال ورود 
گردشــگر به منطقه ممنوع باشــد. این خبــر را مهدی 
یوســفی جمارانی، فرماندار فیروزکوه اعلام کرده و گفته 
»مشــکلات ترافیکی برای محلیان روســتای جلیزجند، 
خطرناک بودن منطقه در شــرایط بحران و بروز حوادث 
طبیعی مثل سیلاب ازجمله مســائلی است که می طلبد 
ایجاد زیرساخت های مناسب و ساماندهی این جاذبه مهم 
گردشگری تســریع شــود.« او همچنین گفته: »شرایط 
نابسامان تنگه واشی همواره دغدغه مسئولان در سنوات 
قبل نیــز بوده اما متاســفانه تاکنون هیچ اقــدام مؤثری 
در این راســتا صورت نگرفته؛ لذا تمام اهتمام خود را در  
سال جاری به کار می گیریم تا ســاماندهی منطقه انجام 
شــود، در غیراین صورت از پذیرفتن گردشگر در منطقه 

معذوریم.« 
این اتفاق درحالی قرار اســت رخ دهد که با بارش های 
اخیر سطح آب رودخانه تنگه واشــی به طور چشمگیری 
بالا آمده و خطر بروز ســیلاب و حوادث مرگبار را افزایش 
داده و لازم است به منظور حفظ جان و امنیت شهروندان 
تا مساعدنشــدن شــرایط از حضور آنها جلوگیری شود و 
به این ترتیــب و به گفته یوســفی، پارکینگ باید به قبل 
از ورودی روســتا منتقل و ایاب و ذهاب گردشــگران با 
وسایل نقلیه عمومی انجام شــود و احداث بازارچه موقت 
در پارکینگ فعلی کــه در آینده به عنوان پایانه وســایل 
نقلیه عمومی مورد اســتفاده قرار خواهد گرفت، می تواند 
اشتغال روستا را رونق دهد »البته سازه ها نباید به طبیعت 
آسیب بزنند و ساخت وساز محسوب شــوند.« این اتفاق 

درحالی قرار اســت عملیاتی شود که پورنگ پورحسینی، 
کارشناس کمیته طبیعت گردی سازمان میراث فرهنگی 
و گردشــگری به »شــهروند« می گوید از این که بالاخره 
فکری به حال تنگه واشــی شده، خوشــحال است و باید 
ســال ها قبل برای مخاطرات این محــل برنامه ای ریخته 
می شد »ما ســال ها تلاش کردیم تا مخاطرات این تنگه 
جدی گرفته شــود و البته مدتی بود که از آن ناامید شده 
بودیم و حالا بسیار خوشحالم که فرماندار به این موضوع 
ورود کرده، چون نگاه کاملا درستی اســت و نیاز بود که 
در سطح فرماندار به مســأله رسیدگی شود« پورحسینی 
می گویــد ضریب ریســک این منطقه خیلی بالاســت و 
چنانچه اتفاقــی بیفتد، بدل به فاجعه خواهد شــد. »من 
مدتی اســت از آن منطقه اطلاع دقیق ندارم اما سه سال 
قبــل که آن منطقــه را بررســی کردیم، به ایــن نتیجه 
رســیدیم که ورود گردشــگر به آن جا نفع محلی ندارد و 
فقط زیان اســت. درعین حال باید طرح مدیریتی وجود 
داشته باشد که حرمت گردشگری حفظ شود. همچنین 
معیشت مردم محل درگیر نیست و قوانین توسعه پایدار 
هم رعایت نمی شــود و از منظر اقتصادی و فرهنگی هم 
بهبودی حاصل نشــده و تنها محیط زیست منطقه داغان 
شده است« به گفته این کارشــناس مناطق دیگر مانند 
کویر مرنجاب یا کوه دماوند یا... هم مشــکلات عدیده ای 
دارند اما هیچ کجا به اندازه تنگه واشــی خطرناک نیست. 
منطقــه ای که یک بــارش در آن و در عــرض 10دقیقه 
می تواند سیل فاجعه بار و کشته های بسیاری به جا بگذارد 
و این درحالی اســت که باید با جدیت بــا چنین مواردی 
مواجه شد و مقابل حضور گردشگران را گرفت تا در آینده 

و در پی بروز حادثه ای حسرت این کار باقی نماند.

طبق گفته فرماندار فيروزکوه ورود گردشگر به واشی ممنوع خواهد شد

مقابلهباتنگهپرخطر
  کارشناس کميته طبيعت گردی سازمان ميراث فرهنگی و گردشگری
  در گفت وگو با »شهروند«: ضریب ریسک این منطقه خيلی بالاست 

و چنانچه اتفاقی بيفتد، بدل به فاجعه خواهد شد 

  نمازگزاران تهرانی با حضور در راهپیمایی حمایت قاطع خود را از تصمیم شورای عالی امنیت ملی 
مبنی بر کاهش تعهدات برجامی به دنبال بدعهدی طرفین مذاکره کننده اعلام کردند. در این تصویر 

راهپیمایان اعتراض خود را به رفتار گستاخانه ترامپ با نمایش این آدمک نشان دادند. )ایسنا(

  دیوارنگاره جدید میدان ولیعصر )عج( به مناسبت روزهای ماه مبارک رمضان )جماران نیوز(

  هیأت حضرت ابوالفضل)ع( در بلوار ابوذر خیابان پیروزی تهران هر ساله در ایام ماه مبارک 
رمضان با پهن کردن سفره افطار در خیابان مجاور هیأت از رهگذران و اهالی محل هنگام افطار 

پذیرایی می کند. )مهر(

  بارش های بهاری در شروع سال خسارت های زیادی به برخی از شهرهای کشور وارد کرد؛ یکی از 
شهرهایی که بنا بر پیش بینی های انجام شده شاهد میهمان ناخوانده »سیل« باید می بود، شهر قم 
بود. اما مردم قم تنها شاهد طغیان رودخانه های فصلی بودند و خبری از سیلی شبیه به سال 86 و 
خسارت سنگین آن نبود. آبخیزداری و آبخوانداری پروژه هایی اجراشده در بالادست حوزه های آبی 

استان قم عامل کنترل 100 میلیون متر مکعب آب و شکستن سیلاب در قم بود. )ایسنا(
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حجت الاسلام حاج علی اکبری، امام جمعه موقت تهران گفت: »ما از این اقدام مناسب و انقلابی 
حمایت و تشکر می کنيم و یقين داریم  که گشــایش های فراوان را در پی دارد. اکنون جامعه 
جهانی و اروپا در معرض یک امتحان بزرگ هســتند. واکنش های اخير آنها به این  اقدام ایران، 
آن هم به یک اقدام قانونی و حقوقی که با تأخير هم انجام شد، نامتعارف و عصبی بود که از سوی 
دولت های اروپایی  شاهد بودیم. این عصبانيت های اوليه نشان دهنده صحت اقدام ایران است و 

باید این راه ادامه یابد .  « 

امام جمعه موقت تهران :

واکنشاروپا
نامتعارفو
عصبیبود
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بسياری از داروهای مورد استفاده 
بدون نسخه از جمله داروی ضد 
سرفه، سرماخوردگی، و ... باعث 

گيجی ناخواسته می شوند که 
ممکن است رانندگی را با مشکل 

روبه رو کند.

شهروند| چند ســال پيش صحبت هایی مطرح 
شد مبنی بر ســاخت مونوریل و حتی قصه به پارک 
پردیسان و برج ميلاد و نمایشگاه بين المللی هم رسيد. 
بعد هم تصورات بالاتر رفت و قرار شد این خط فرضی 
تا توچال هم ادامه پيدا کند؛ اینها هيچ کدام بر اساس 
شایعه نبود. معاون حمل ونقل و ترافيک شهردار وقت 
تهران در گفت وگویی با ایسنا درباره این پيشنهادها و 
منتفی شدن شان در همان سال ها گفته بود )9۳/1/12 
- ایســنا(. با این حال همچنان عده ای اصرار داشتند 
وقتی شهروندان برای رفت و آمد روزانه خود مشکل 
دارند، چرا بایــد از پروژه های این چنين صحبت کرد. 
مترو ظرفيتی به مراتب بالاتر از مونوریل پيشنهادی 
داشت و تا امروز هم نشان داده است که می تواند حجم 
عظيمی از مردم را جابه جا کند. این ظرفيت را تا 6 برابر 
هم تخمين زده انــد و از آن روزها به بعد دیگر کمتر از 
مونوریــل حرفی به ميان آمد تا اینکــه حالا نوبت به 
اتوبوس هوایی رسيده است. اتوبوس هوایی کابين هایی 
بسيار بزرگتر از کابين های تله کابين دارد و با متروی 
هوایی هم طبيعتا تفاوت دارد و به همين جهت به این 
نام موسوم شده است. روز گذشته هم اخباری درباره 
پایه ریزی آن در تهران مطرح شــد. محمد عليخانی، 

رئيس کميســيون عمران و حمل ونقل شورای شهر 
تهران در گفت وگو با باشگاه خبرنگاران جوان گفته: 
»این طــرح که با عنوان اتوبوس هوایی در رســانه ها 
مطرح شــده نمی دانم که صحيح است یا خير؛ اما در 
منطقه یک تهران مطالعاتی صورت گرفته و پيشنهادی 
در این باره مطرح شده اســت.« عليخانی در این باره 
توضيح داده: »تردد در خيابان های منطقه یک به دو 
تا سه خيابان اصلی محدود می شود و این امر موجب به 
وجود آمدن گره ترافيکی در این منطقه شده است. این 
معابر و خيابان ها به هيچ عنوان متناسب با حجم تردد 
افراد پياده و سواره در این منطقه از پایتخت نيست و 
باید تمهيداتی در این خصوص اندیشيده شود.« هنوز 
البته مشخص نيست چنين پيشنهادی تا کجا گره گشا 
باشد؛ چون همان زمان هم با اولين حرف وحدیث ها 
درباره راه انــدازی متروی هوایی عنوان شــد که این 
طرح ها به کار توریســم و گردشگری می آید و راهکار 
مناســبی برای حل معضل ترافيک نيست. هر چند 
عليخانی گفته است: »انجام چنين طرح هایی می تواند 
در کنار بازکردن گره ترافيک منطقه از لحاظ توریستی 
و گردشگری نيز به یک قطب درآمدزایی برای پایتخت 

تبدیل شود.«

اتوبوسهواییدرتهران


